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 تجلیل از فعالان عرصه تعلیم و تربیت
 استان گلستان

چهارشنبه ۱۰ اسفند ۱۴۰۱ مصادف با سومین روز از هفته امور تربیتی و تربیت 
اسلامی همایشی با این عنوان و با حضور مدیرکل و معاونین اداره کل آموزش  و 
پرورش گلستان، مربی و معاونین پرورشی سراسر استان برگزار شد از فعالان 

عرصه تعلیم و تربیت تجلیل به عمل آمد.
سیدرضا نظری با اشاره به بیان رهبر انقلاب که »امور تربیتی صدقه ی جاری شهیدان رجایی 
و باهنر هست« گفت: شهید رجایی با اینکه طول مدت مدیرتش کوتاه مدت بود ولی عمق و 
اثرگذاری ماندگاری به یادگار گذاشت که یکی از مهمترین آنها تاسیس نهاد مقدس امور تربیتی 

بوده است.
وی ادامه داد: امور تربیتی دروازه ای را در مباحث اعتقادی تربتی و دینی علمی و فرهنگی به روی 
دانش آموزان باز میکند و اگر مربی های پرورشی ما نقش الگویی اصلی خود را به خوبی اجرا کنند 
تربیت دانش آموز تراز انقلاب  تحقق خواهد یافت؛ دانش آموزی که هم تخصص دارد و هم تعهد 
و این آرزو و هدف اصلی نظام و تعلیم و تربیت است.وی با اشاره به تغییر رویکردهای تربیتی در 
دولت سیزدهم گفت: این تغییر رویکرد ها و نگاه ها به امور تربیتی موجب رخداد اتقافات بسیار مهم 
و خوبی در حوزه پرورشــی در سطوح ملی و استانی شده است.در این روز از سرود دانش آموزان 
شهرستان مینودشت که با نام »فصل آغاز« و با هدف تجلیل از مقام مربی پرورشی تولید شده 

است رونمایی شد.

 آغاز عملیات اجرایی افزایش ظرفیت پست
 ۴۰۰ کیلوولت ارجان در بهبهان

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از آغاز عملیات افزایش ظرفیت 
پست ۴۰۰ به ۱۳۲ کیلوولت ارجان شهر بهبهان خبر داد.

محمود دشت بزرگ اظهار کرد: با هدف آماده سازی و افزایش ظرفیت شبکه برای پیک مصرف 
تابستان ۱۴۰۲، پروژه افزایش ظرفیت پست ۴۰۰ کیلوولت ارجان از پست های مهم منطقه در بحث 
پایداری شبکه، آغاز شده است.وی افزود: بدین منظور یک ترانس ۳۱۵ مگاولت آمپری جایگزین 
ترانس ۲۰۰ مگاولتی موجود در پســت ارجان خواهد شد و ۱۱۵ مگاولت آمپر افزایش ظرفیت 
صورت می گیرد.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این 
افزایش ظرفیت، ۱۲۰۰ میلیارد ریال است، تصریح کرد: در حال حاضر دمونتاژ ترانس موجود در 
پست در حال انجام است و ترانس ۳۱۵ مگاولت آمپری با ۲۷۵ تن وزن برای مونتاژ و نصب، در 
مسیر حمل به پست ) اهواز به بهبهان( قرار دارد.دشت بزرگ با بیان اینکه تلاش بر این است که 
تا پایان سال جاری عملیات نصب و برق داری انجام و پست وارد مدار شود، اضافه کرد: این افزایش 
ظرفیت کمک خواهد کرد که شبکه برق ناحیه ارجان )شرق خوزستان( که یک منطقه  صنعتی 
است و شهرستان بهمئی استان کهگیلویه و بویراحمد از پایداری بهتری برخوردار شود. شرکت برق 
منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در شبکه انتقال و فوق توزیع در دو استان خوزستان و 

کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

 بازدید فرماندار گمیشان 
از طرح توسعه فیبر نوری مخابرات 

فرماندار گمیشان از طرح توسعه فیبر نوری مخابرات در روستای کوسلی بازدید 
کرد.  

به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، امید سقلی فرماندار شهرستان گمیشان 
با حضور در روستای کوسلی محل اجرای پروژه توسعه فیبر نوری ، از روند اجرای توسعه کابل 
دیدن کرد. در این بازدید که بخشدار ورئیس اداره مخابرات گمیشان نیز حضورداشتند امید سقلی 
ضمن تشکر از زحمات مخابرات منطقه گلستان ، نهضت جهادی فیبر مخابرات ایران را نشان 
دهنده عزم دولت جهت توسعه ارتباطات وافزایش پهنای باند دانست وگفت:  با تکمیل این پروزه 
شاهد برقراری وتوسعه ارتباطات تلفن ثابت واینترنت پرسرعت در شهرستان وروستاها خواهیم بود 
. در پایان مهندس چوگان رئیس اداره مخابرات شهرستان گمیشان ضمن تشکر از حضور فرماندار 
وهیات همراه  ، برقراری ارتباطات با کیفیت وپایدار ودسترسی راحت وآسان شهروندان به اینترنت 

پرسرعت را از اهداف مخابرات منطقه گلستان دانست.

سیزدهمین خبرنامه آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
منتشر شد 

تشرف آیت الله ناصر مکارم شیرازی به زیارت حرم حضرت معصومه سلام الله علیها، اهدای هدایایی 
تبرکی به دختران و بانوان محجبه و فعالیت ۱۳۰ خادم در طرح هادیان کریمه از مهم ترین اخبار حرم 

مطهر در دومین هفته اسفندماه است که در سیزدهمین خبرنامه آستان مقدس منتشر شده است.

اخبار کوتاه 

معاون برنامه ریــزی و امور اقتصادی 
شــرکت توانیــر از پــروژه اتصال 
خــط ۲۳۰ کیلوولــت دوگنبــدان- 
چنارشــاهیجان در پســت نیروگاه 
سد چم شیر در اســتان کهگیلویه و 

بویراحمد، بازدید کرد.
مهران گلاب کــش معــاون برنامه ریزی و 
امور اقتصادی شــرکت توانیر به همراه محمود 
 دشت بزرگ مدیرعامل و معاونین شرکت برق 
منطقه ای خوزستان از پروژه احداث خط چم شیر 
بازدید و روند احداث آن را مورد بررسی قرار دادند.

با توجه به این موضوع که این پروژه یکی از پروژه های اولویت دار وزارت نیرو 
اســت، این بازدید با هدف بررسی روند اجرای آن و تسریع در احداث این خط 
انجام شده است.تامین اعتبار و تسریع در تامین نقدینگی برای شتاب بخشی به 
اتمام این پروژه و در مدار قرار گرفتن آن، از دیگر دلایل بازدید معاون برنامه ریزی 

و امور اقتصادی شــرکت توانیر از پروژه اتصال 
چنارشاهیجان  دوگنبدان-  خط ۲۳۰ کیلوولت 

بوده است.
بر اساس این گزارش، این پروژه ۱۷ کیلومتر 
خط دومــداره و ارزش ســرمایه گذاری ۳ هزار 
میلیارد ریالــی، با هدف انتقال تــوان تولیدی 
۱۷۶ مگاولت آمپری نیروگاه برق آبی چم شیر به 
شبکه برق سراسری و افزایش ظرفیت و تقویت 
شبکه برق استان کهگیلویه و بویراحمد در دست 
اجرا است و با ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی مقرر 
شــده که تا پایان خرداد ۱۴۰۲ وارد مدار شود.پیش از این محمود دشت بزرگ 
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان در نشست با سید علی احمدزاده 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد، روند احداث و تسریع این پروژه را مورد بررسی قرار 
داده بودند.گفتنی است، شبکه برق انتقال و فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد 

تحت نظر شرکت برق منطقه ای خوزستان است.

اختتامیه  راعی:  اصفهان_محســن 
به  آب«،  »قاصد  مطبوعاتی  جشنواره 
همت شرکت های آبفا و آب منطقه ای 
اصفهان در محل شرکت آب و فاضلاب 

استان برگزار شد.
مدیرعامل آبفــای اســتان اصفهان ضمن 
گرامیداشت ولادت حضرت علی اکبر )ع( و روز 
ملی آب گفت: امروزه جوامع به نقش رسانه ها 
در آگاهی بخشی، توسعه و ارتقای کیفیت زندگی 
پی برده اند و رسانه ها می توانند شرایط بحرانی 

را مدیریت کرده و ســرمایه اجتماعی را که مهم ترین رکن آن اعتماد اســت 
افزایش دهند .حسین اکبریان به نقش روزنامه نگاران در افزایش سواد آبی جامعه 
اشاره کرد و گفت: سواد آبی به عنوان یکی از ابعاد سواد محیط زیستی، جایگاه به 
سزایی در مدیریت آب و توسعه عدالت اجتماعی دارد و شما می توانید با افزایش 
سواد آبی در مردم، ابتدا دانش، سپس نگرش و در نهایت رفتار مخاطب را تغییر 

دهید. وی از اصحاب رسانه در خواست کرد به 
مخاطبان خود آموزش دهند که آب شرب مورد 
نیازشان چگونه فراهم می شود و آنها چطور باید 
از این منابع محدود استفاده کارآمد داشته باشند .
اکبریان با تاکید بر اهمیت »جهاد تببین« که در 
بیانات مقام معظم رهبری بارها مورد تأکید قرار 
گرفته است، گفت: رهبر معظم انقلاب »جهاد 
تبیین« را مهم ترین عرصه جهاد عنوان کرده اند 
و رویکرد شرکت آبفای استان اصفهان نیز کار 
جهادی مبتنی بر دانش است و تبیین این کار 

جهادی، بر عهده شما قلم به دستان استان است.
گفتنی است فراخوان نخستین جشنواره مطبوعاتی قاصد آب در آذر ماه سال 
جاری منتشر شد و از مجموع ۱۵۵ اثر ارسالی به دبیرخانه جشنواره، ۱۳۱ اثر در 
قالب های خبر، تیتر، مصاحبه، گزارش، سرمقاله و یادداشت، مقاله، طنز مکتوب و 

اینفوگرافیک داوری شدند و در نهایت ۲۱ اثر حائز رتبه شناخته شدند.

 بازدید معاون شرکت توانیر 
از روند احداث خطوط انتقال برق نیروگاه سد چم شیر

برگزاری اختتامیه نخستین جشنواره مطبوعاتی »قاصد آب« 
در آبفای استان اصفهان

کرمانشــاه - الهه فرهادی: شهردار کرمانشاه با 
بیان اینکه آمادگی کامل برای استقبال از مسافران 
نوروزی را داریم گفت: ان شالله با همکاری دیگر 

دستگاه ها، امسال شاهد نوروزی متفاوت باشیم.
دکتر نادر نوروزی در جلســه ستاد اجرایی سفرهای نوروزی 
که به ریاســت اســتاندار کرمانشاه برگزار شــد اظهارداشت: 
برنامه ریزی های لازم برای ایام نوروز و اســتقبال از مسافران 

نوروزی صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه اداره گردشگری سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شــهرداری کرمانشــاه درحال آموزش راهنمایان 
گردشــگران اســت افزود: پایگاه راهنمای گردشگران نیز با 

همکاری میراث فرهنگی آماده می شود.
شهردار کرمانشاه با بیان اینکه سیستم حمل و نقل عمومی نیز 
آماده است تصریح کرد: اتوبوس های گردشگری نیز تهیه شده و 
ایام نوروز با همکاری آموزش و پرورش جهت استفاده مسافران 

ساکن در مدارس و دیگر مسافران اقدام خواهیم کرد.

نوروزی با بیان اینکه در این ایام حفاری ها متوقف شده است 
گفت: ترمیم آســفالت حفاری ها نیز صورت خواهد گرفت اما 

شرکت های آبفا و برق نیز باید همکاری لازم را داشته باشند.
وی با اشاره به رنگ آمیزی جداول، دیوار نگاری و ساماندهی 
سیستم نورپردازی شهر بیان کرد: ساماندهی خانه های مخروبه، 
ساختمان های درحال ساخت، جمع آوری متکدیان و معتادان 

متجاهر نیز در ایام نوروز در دستور کار است.
شهردار کرمانشاه در پایان تاکید کرد: ان شالله با همکاری دیگر 

دستگاه ها امسال شاهد نوروزی متفاوت باشیم.
شادی مردم در ایام نوروز اولویت است

شهردار کرمانشاه در ادامه با بیان اینکه در ایام نوروز مردم باید 
تغییرات را احساس کنند گفت: در فروردین و اسفندماه شادی 

مردم اولویت است.
دکتر نادر نوروزی با بیان اینکه زیباسازی، بازگشایی معابر و 
درآمد سه اولویت مهم تا پایان سال است اظهارداشت: باتوجه به 
وضعیت ۶ ماه اخیر و صدمات وارد شده، همچنین فرارسیدن ایام 

نوروز، سطح شهر کرمانشاه باید در بهترین وضعیت زیباسازی و 
نورپردازی باشد.

وی با بیان اینکه طی این ایام مناطق باید پای کار باشند افزود: 
برنامــه ریزی های لازم، اهــداف و وظایف هریک از واحدها 
مشخص شده است که تمامی آنان در وقت مقرر باید اجرا شود.
شهردار کلانشهر کرمانشاه با بیان اینکه مردم باید تغییرات را 
نسبت به سال گذشته احساس کنند تصریح کرد: رنگ آمیزی، 

فرش گل، دیوار نگاری، نورپردازی و... در زیبایی شهر مهم است 
که باید در دســتور کار باشد. نوروزی با بیان اینکه در برخی از 
مناطق بافت فرسوده، ملک های با نمای زشت وجود دارد که 
سیمای شهر را بهم ریخته است تاکید کرد: مدیران مناطق، این 
ملک ها را شناسایی و به مالکان آنان جهت زیباسازی یک هفته 
وقت داده شود، همچنین به کارگاه های ساختمانی که باعث 
زشت شدن چهره شهر می شود باید تذکر داده شود تا نسبت 
به بازگشــایی معابر، رنگ آمیزی ایرانت، جمع آوری مصالح 
ســاختمانی در پیاده رو اقدام گردد که در صورت عدم اصلاح، 

تخلف محسوب می شود و باید برخورد قانونی صورت گیرد.
وی با بیان اینکه سازمان سیما، منظر و فضای سبز نسبت به 
پوشش گیاهی اقدام کند، گفت: ۱۵ اسفند نیز در منطقه چشمه 
روزان برای ایجاد پارک جنگلی، درخت کاری صورت خواهد 
گرفت چراکه توســعه فضای سبز جزو اهداف ماست که باید 

محقق شود.
شهردار کرمانشاه در ادامه با تاکید بر پررنگ تر شدن برنامه های 

فرهنگی در مناطق هشت گانه خاطرنشان کرد: در هر یک از 
مناطق، تئاتر خیابانی و جنگ شادی در ایام نوروز و ماه مبارک 

رمضان باید اجرا شود.
دکتر نوروزی با اشاره به نزدیک شدن به ماه مبارک رمضان 
بیان کرد: برگزاری برنامه های قرآنی در این ماه مهم اســت 
که باید ۳۰ مراسم در تالار شــهرداری کرمانشاه، ۳۰ مراسم 
در فرهنگ ســراها و ۳۰ برنامه در هشت منطقه برگزار شود، 
همچنین ۳۰ کلیپ قرآنی بصورت روزانه در فضای رسانه ای 
منتشر گردد. وی با بیان اینکه در اسفند و فروردین ماه شادی 
مردم اولویت است، افزود: گردشگران و مسافران نوروزی باید 
چهره ای زیبا از کرمانشاه داشته باشند و کلیه پرسنل تا پایان 

برنامه های نوروز در آماده باش کامل خواهند بود.
شهردار کرمانشاه در پایان با تاکید مجدد بر زیباسازی شهر در 
ایام نوروز گفت: هر یک از مدیران تا پایان فروردین باید بعنوان 
شهردار شب در محل شهرداری مرکز مستقر باشند و به امورات 

رسیدگی کنند.

آمادگی کامل برای استقبال از مسافران نوروزی
شهردار کرمانشاه خبر داد:

فرماندار گمیشان از طرح توسعه فیبر نوری مخابرات در 
روستای کوسلی بازدید کرد.  

به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، امید سقلی 
فرماندار شهرستان گمیشان با حضور در روستای کوسلی محل اجرای 
پروژه توسعه فیبر نوری ، از روند اجرای توسعه کابل دیدن کرد. در این 
بازدید که بخشدار ورئیس اداره مخابرات گمیشان نیز حضورداشتند 
امید سقلی ضمن تشکر از زحمات مخابرات منطقه گلستان ، نهضت 
جهادی فیبر مخابرات ایران را نشان دهنده عزم دولت جهت توسعه 

ارتباطات وافزایش پهنای باند دانست وگفت:  با تکمیل این پروزه شاهد 
برقراری وتوسعه ارتباطات تلفن ثابت واینترنت پرسرعت در شهرستان 

وروستاها خواهیم بود . 
در پایــان مهنــدس چوگان رئیــس اداره مخابرات شهرســتان 
گمیشان ضمن تشــکر از حضور فرماندار وهیات همراه  ، برقراری 
ارتباطات با کیفیت وپایدار ودسترســی راحت وآســان شــهروندان 
 بــه اینترنت پرســرعت را از اهــداف مخابرات منطقه گلســتان

 دانست.

بازدید فرماندار گمیشان از طرح توسعه فیبر نوری مخابرات 

شــهرکرد محمود مولوی  معــاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت گفت: سازمان ایمیدرو بر اساس 
طرح احیا بدون محدودیت مالی طرح فعال سازی 
معادن نیمه و غیرفعال استان چهارمحال و بختیاری 
را مطالعه و چنانچه امکان احیای این معادن وجود 

داشته باشد، آن را به مرحله اجرا می رساند.
وجیه الله جعفری در سفر به استان چهارمحال و بختیاری و 
دیدار با استاندار، نماینده مردم بروجن در مجلس شورای اسلامی 
در جمع خبرنگاران این استان حاضر و در جمع بندی سفر خود 
به این استان اظهار داشت: هدف از این سفر بررسی روند طرح 
احیای در حال بهره برداری کارخانه فولادسفیددشــت بود چرا 
که این کارخانه از طرح های تولیدی مهم کشــور است که با 
بهره برداری از آن ظرفیت تولید این کارخانه تکمیل و به ۸۰۰ تن 

می رسد.
وی ادامــه داد: طرح احیای فولادسفیددشــت قــرار بود در 
ســال جاری وارد مدار بهره برداری شود اما در حال حاضر واحد 
ذوب آن فعال شــده اما ریخته گری آن نیاز به زمان بیشتری 
دارد و پیش بینی می شود در نیمه نخست سال آینده تکمیل 
شــود.معاون وزیر صمت تصریح کرد: برای تکمیل زنجیره 
فولادسفیددشــت ۳۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری شده 
اســت.جعفری در ادامه از سرعت بخشی به اکتشاف معادن 
در اســتان چهارمحال و بختیاری خبر داد و گفت: ایمیدرو و 
شرکت های تابعه آن بدون محدودیت مالی کار اکتشاف معادن 
استان را دنبال می کند و برای احیای معادن نیمه فعال و غیرفعال 
طرح احیا، بدون محدودیت مالی ارائه می دهد.وی افزود: در حال 

حاضر ۲ مجتمع معدنی استان برای احیا در دست مطالعه قرار 
دارد و با تامین اعتبار در سال آینده، فعال سازی این معادل وارد 

مرحله اجرا می شود.
رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو(، سرمایه گذاری در استان بر اساس طرح 
توازن را از دیگر برنامه های این مجموعه برشمرد و اظهار داشت: 

درصدد هستیم تا طرح های جدیدی را بر اساس ظرفیت های 
چهارمحــال و بختیاری تعریف و بحث ســرمایه گذاری را به 
بخش خصوصی واگذار و مقدمات کمک به طرح توســعه و 
اشتغال استان را فراهم کنیم.جعفری تامین آب فولادسفیددشت 
از طریق پســاب را از دیگر برنامه های وزارت صمت برای این 
کارخانه عنوان و خاطرنشــان کرد: با هم افزایی و همکاری با 

استان هر مانعی که برای سرمایه گذاری در این حوزه وجود دارد 
را رفع می کنیم.

رئیس هیئت عامــل ایمیدرو در ادامــه درجمع خبرنگاران 
افزودسفیددشــت؛ اولین طرح مورد بهره برداری در طرح های 
هفتگانه فولادی/ همکاری موثــر فولاد مبارکه و ایمیدرو در 
توسعه شتابان این شرکت افزایش ۳ میلیون تنی فولاد کشور 
با راه اندازی سه طرح توســعه ای در سال آینده رئیس هیئت 
عامل ایمیدرو گفت: درحال حاضر سرعت پیشرفت در فولاد 
سفیددشت از سایر طرح ها در میان طرح های هفتگانه استانی 
بالاتر بوده و بهتر عمل کرده است که انتظار می رود اولین طرح 
مورد بهره برداری در طرح های هفتگانه باشد و همکاری و تعامل 
فولاد مبارکه و ایمیدرو به عنوان سهامداران این شرکت از علل 

آن است.
وجیه اله جعفــری، رئیس هیئت عامل ایمیدرو در حاشــیه 
بازدید از طرح های توسعه ای شرکت فولاد سفیددشت  گفت: 
خوشــبختانه توســعه و سرعت پیشــرفت در شرکت فولاد 
سفیددشــت با همکاری شــرکت فولاد مبارکه و همراهی 
مجموعه های سهامدار نسبت به گذشته سریع تر پیش رفته است 
 و امیدواریم طرح فولادسازی این مجموعه تا خرداد ماه در مدار 

قرار گیرد. 
همچنین طرح های توسعه ای که مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه وعده داده اند نیز شــروع و راه اندازی شوند.وی در ادامه 
افزود: امروز نیز قرار بر راه اندازی بخشــی از کار بود که شواهد 
امر نشــان می دهد این راه اندازی با یک هفته تا ده روز تاخیر 
اتفاق می افتد.جعفری خاطر نشان کرد: بنده معتقدم در نیمه اول 

سال آتی سه طرح از طرح های توسعه فولادی کشور در مدار 
بهره برداری قرار می گیرد.رئیس هیئت عامل ایمیدرو در مورد 
طرح های توسعه ای و افزایش میزان تولید فولاد در کشور گفت: 
درحال حاضر ۴۵ میلیون تن ظرفیت تولید فولاد در کشور ایجاد 
شده است و این طرح های توسعه ای ۸۰۰ هزار تا یک میلیون 
تنی هستند و امیدواریم با اضافه شدن این طرح ها تا سال ۱۴۰۴ 
به تولید ۵۵ میلیون تن که قول داده شده است دست پیدا کنیم 
و من فکر می کنم حداقل سال آینده سه میلیون تن به ظرفیت 
فولاد کشور افزوده خواهد شــد و مابقی در افق ۱۴۰۴ میسر 

می شود.
جعفری به پیشــرو بودن فولاد سفیددشــت در طرح های 
هفت گانه استانی اشاره کرد و افزود: درحال حاضر فولاد مبارکه 
سهام دار اصلی فولاد سپیددشت است و این موضوع منجر به 
عملکرد بهتر این مجموعه در زنجیره فولاد و منطقه شده است 
و از آنجایی که فولاد سفیددشت می تواند در زنجیره بالادستی یا 
پائین دست اتصال و حمایت فولاد مبارکه را داشته باشد؛ همواره 
می تواند پویایی و اثرگذاری خود را در طرح های توسعه ای و در 

کشور حفظ کند.
جعفری در پایان به تعامل ایمیدرو با فولاد مبارکه در شرکت 
فولاد سفیددشــت پرداخت و گفت: درحال حاضر ســرعت 
پیشرفت در فولاد سفیددشت از سایر طرح ها در میان طرح های 
هفت گانه استانی بالاتر بوده و بهتر عمل کرده است که با توجه 
به ســرعت کار انتظار می رود اولین طرح مورد بهره برداری در 
طرح های هفتگانه باشــد. علت آن هم همکاری خوب فولاد 

مبارکه و ایمیدرو به عنوان سهامداران این شرکت است.

معادن غیرفعال چهارمحال و بختیاری بدون محدودیت مالی احیا می شود 

صیانت از جنگل، سیاست سازمان جنگل ها
ادامه از صفحه یک

در این فرآیند دولت ها در طول دوران ظهور دیوان سالاری در ایران، بیش از هر ساختار دیگری دستخوش 
تحولات و دگرگونی عمیق بوده و به جای چالاکی و چربی زدایی، هر روز فربه تر و سنگین تر از گذشته 
شده اند و کار به جایی رسیده که امروزه سهم بالایی از اقتصاد را به صورت رانت، تصاحب کرده اند!از سوی 
دیگر مروری بر تاریخ اقتصادی ایران یک واقعیت را آشکار می سازد و آن اینکه به نظر می رسد ایران با کشف 

نفت در یک سده اخیر، ناگهان از یک نظام کشاورزی به یک نظام نفتی تغییر وضعیت داد.
در این جهش ناگهانی اقتصاد کشور آن طور که باید با ادبیات و محتوای جامعه صنعتی که اساس مدرنیته 
بر آن استوار است، آشنا نشد. در نتیجه همچنان که در فرهنگ کشاورزی، چشم کشاورز به برکت آسمان و 
نزولات آن است، در فرهنگ نفتی نیز امیدها فقط معطوف به استخراج و فروش نفت در بازارهای جهانی 
است. در نهایت دولت ها به جای ترویج فرهنگ آموزش، اشتغال، مشارکت، سرمایه گذاری و خلاقیت و 
نوآوری فقط به دنبال کسب درآمدهای ارزان از مال الاجاره یا رانت نفت هستند و در این راستا سهم و حقی 

را نیز برای نسل های آتی قائل نیستند که به سبب آن برای آیندگان سرمایه گذاری های بلندمدت کنند.
در این شرایط سوالی مطرح است؛ اینکه چرا باوجود تجربه دوره هایی درخشان از تاریخ شکوفایی اقتصادی 
)نظیر دوره هایی از قرن نهم و دوازدهم میلادی و همین اواخر یعنی دهه ۵۰ و ۸۰ شمسی( فرآیند انباشت 
سرمایه در ایران به صورت پایدار نهادینه نشد و آن فرهنگی که منجر به شکل گیری دنیای مدرن، توسعه 
فضای اجتماعی و سیاسی و تبدیل جامعه کارآفرین به یک طبقه اجتماعی پیشرو در دنیای غرب شد، هیچ 

گاه در ایران شکل نگرفت. 
همچنین باوجود تمام شعارها و ادعاهای تمام حکومت ها، سرمایه و سرمایه دار در ایران هیچ گاه از یک 
امنیت پایدار و طولانی مدت و از یک نگاه حمایت گرانه برخوردار نشد؟! همه می دانیم که انباشت سرمایه 
نیازمند اطمینان به فردا، امنیت فضای کسب وکار و به تعویق انداختن مصرف امروز است که به آن پس انداز 
می گویند و بدیهی است در شرایط رکود یا تورم مزمن، پس انداز فقط به معنی استهلاک منابع و کاهش 
ارزش دارایی است و هیچ عقل سلیمی تن به آن نمی دهد.اما نکته خطرناک تر آن است که چنین رویکردی، 
باعث تغییر فرهنگ سرمایه گذاری بلندمدت به دلالی و واسطه گری می شود و سرمایه داران را از انباشت 
منابع خود در یک فعالیت قابل رصد و پایدار )نظیر فعالیت های صنعتی( پرهیز می دهد و آنان را به فعالیت های 
کوتاه مدت اما پرسود تشویق می کنند.نتیجه آنکه چنین نگاه کوتاه مدتی باعث ترویج فرهنگ سودجویی 
می شود و تخریب های مداوم ساختارهای مدیریتی و اقتصادی، اطمینان و امنیت سرمایه و سرمایه دار را 
برای مشارکت های بلندمدت از بین می برد و به سمت رانت هایی معطوف می کند که در حوزه اقتدار دولت 

است و بسیار ارزان تر از تولید حاصل می شود.
همین رویکرد سبب شــده جامعه به جای گرایش به آموزش و ترویج فرهنگ سختکوشی و قناعت 
و پس  انداز، در پی کســب درآمدهای ارزان رانتی عمدتا دولتی باشد و فرهنگ رشوه و تبانی و عضویت 
در شبکه عنکبوتی فساد را جایگزین تولید و تجارت مشروع کند. بدیهی است در چنین فضایی نوآوری 
و خلاقیت و استعداد و توانمندی آنقدر اهمیت ندارند که رابطه و رانت و تبانی و ژن خوب!! نتیجه این 
وضعیت آن شده که گاهی نااهلان و ناکارآمدان حتی به نرخ تملق و چاپلوسی چاکری، دست از میزهای 
قدرت برنمی دارند، چراکه جز این توانایی و استعداد دیگری ندارند و نخبگان و فرهیختگان و توانمندان، یا 
ناگزیر از کوچ و مهاجرت می شوند یا در گوشه انزوا خون دل می خورند. مادامی که هیچ دست سازنده ای 
اقدام به بازسازی و اصلاح این ساختار و فرهنگ منحط نمی کند و در پی ساخت بنایی با ساختار مستحکم 
و بلندمدت برای نظام حکمرانی اقتصادی نیست و همه دولت ها در حال ساخت خانه های کلنگی با طول 
عمر کوتاه اما با هیاهوی بسیار هستند، سفره های مردم تاوان می پردازند و شاهد مرگ تدریجی محیط 
کسب وکار کوچک خود در دنیایی هستند که هر روز سهم بیشتری از رفاه و آسایش را نصیب ملت های 
توسعه یافته می کند.این دردناک است که تعریف امروز از نخبگی و زرنگی، نه در خلق و نوآوری و توسعه، 
بلکه در توفیق نفوذ به کانون قدرت و رسیدن به درآمدهای طلایی و بهره برداری از نعمات رانت دولت هایی 
است که تا امروز دستاورد دیگری جز اتلاف منابع ارزشمند ملی نداشته اند! فراموش نکنیم که توسعه در 
مفهوم عمیق تر آن، فرآیندی است که نه فقط نیازهای زمان حال، بلکه خواسته های آیندگان را نیز در بستر 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی و زیست محیطی آینده درک کند و با نگاه به حقوق، نیازها و توانایی های نسل 

فردایی به آنها پاسخ دهد و هر چیز غیر از این، توسعه ای ناقص و عقیم خواهد بود.

تنها سفره های مردم تاوان می پردازند!
در آســتانه هفته منابع طبیعی و آبخیزداری نشست 
خبری مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
مازندران_ساری و معاونین این اداره کل، فرماندهی 
یگان حفاظت و روســای ادارات ستادی اداره کل با 
اصحاب رسانه و خبرنگاران در محل سالن جلسات 

اداره کل منابع طبیعی برگزار شد.
مدیرکل منابع طبیعی مازندران – ساری با بیان اینکه  امیدواریم با 
کمک اصحاب رسانه فرهنگ عمومی را جا بیاندازیم تا مردم کمک 
حال ما در بحث منابع طبیعی باشند تا آینده مملکت را تضمین کنیم، 
گفت: من و همکارانم مدافعان امنیت زیســتی کشور هستیم ، در 
صورتی که امنیت زیستی نباشد امنیت غذایی نیست و امنیت ملی 

هم از بین می رود. 
سیدعلی علوی با بیان اینکه در دو سال اخیر با کاهش میزان بارش، 
تغییر اقلیم و  گرم تر شدن هوا مواجه شدیم، اظهار کرد: اکنون در 
برخی روستاها با تانکر آب می برند که این موضوع برای سال آینده 
فاجعه خواهد بود. مدیرکل منابع طبیعی مازندران - ساری صیانت از 
جنگل را طرحی مهم برای حفظ جنگل ها برشمرد و گفت: ۳ نقطه 
جنگلی مازندران ثبت شده است. سیدعلی علوی با اشاره به تغییرات 
اقلیمی با بیان اینکه ما در بحث تولید کربن هفتمین تولید کننده 
جهان هستیم اما در بحث جذب چهل و دومین کشور جهان هستیم، 
افزود: باید نســبت به تولید و جذب کربن توازن برقرار شود و همه 
کشورها در این راستا گام برداشته اند. وی با بیان اینکه تولید نهال 
و کاشت آن باید در دستور کار قرار گیرد، افزود: کشورهای مختلف 
برای کشت درخت برنامه ریزی کردند و اجرای این طرح به حفظ 
منابع طبیعی کمک می کند. مدیرکل منابع طبیعی مازندران - ساری 
با بیان اینکه اگر هشتاد میلیون ایرانی هر نفر سالی پنج اصله درخت 
بکارد ۴۰۰ میلیون درخت در سال کاشته می شود، گفت: این طرح 
با همکاری دانشگاه و موسسه تحقیقات مورد بررسی قرار گرفت و 

امکان اجرا شدن دارد. 
علوی با بیان اینکه اگر پیشگیری نکنیم و گازهای گلخانه ای مهار 
نشود کشورها ما را تحریم می کنند، اظهار کرد: اگر کاشت درخت و 
حفاظت از انفال را جدی نگیریم، تحریم ها شامل حال ما می شود و 

از ۱۷ کشور خشک دنیا خواهیم شد.
وی با اشاره به اهمیت طرح صیانت از جنگل گفت: اگر این طرح 

اجرا نمی شــد چیزی از جنگل باقی نمی ماند و اکنون طرح جامع 
جایگزین برای مدیریت جنگل ها در دست تهیه و اقدام است و برنامه 
سازمان تهیه این طرح است. مدیرکل منابع طبیعی مازندران با اظهار 
اینکه جنگل های ما در دنیا بی نظیر است و بخشی از آن به عنوان 
میراث جهانی ثبت شده است، گفت: سه نقطه از جنگل های حوزه 

این اداره کل به مساحت ۴۱ هزار هکتار ثبت شده است.
غفاری معاون امور جنگل منابع طبیعی مازندران با بیان اینکه در 
سال جاری سه میلیون اصله نهال تولید و دو میلیون و ۸۰۰ هزار 
نهال توزیع می شــود، افزود: تاکنون دو میلیون و ۴۶۵ هزار اصله 
نهال بین متقاضیان شامل شهرداری ها، نهادها، دستگاه های مختلف 
و مردم توزیع شــده است. وی شمار نهالستان ها را هفت مورد به 
وسعت ۱۶۴ هکتار ذکر کرد و گفت: پنج میلیون و ۱۰۰ هزار اصله 
نهال سال آینده در نهالستان ها و ۱.۵ میلیون اصله نیز توسط بخش 
خصوصی تولید می شود. معاون امور جنگل اداره کل منابع طبیعی 
مازندران - ساری گفت: میزان تولید نهال از سال ۱۴۰۳ به بیش از 
۱۱ میلیون و ۴۰۰ هزار اصله خواهد رسید و امیدواریم با کمک مردم 
و بخش خصوصی این میزان تولید برای تحقق اهداف کامل شود. 
وی با اشاره به اینکه یکی از بهترین طرح های منابع طبیعی، طرح 
صیانت از جنگل به شمار می رود، افزود: این طرح خوب و مصوب 

هیئت دولت متأسفانه محقق و اجرا نشده است.
غفاری با اظهار اینکه صیانت از جنگل، سیاست سازمان جنگل ها به 

شمار می رود، توجه به این بخش را لازم دانست.
وی با بیان اینکه اکنون  طرح جایگزین مدیریت پایدار جنگل ها در 
حال تهیه و تدوین است، گفت: جنگل های شمال نباید کاهش یابد 
در همین راستا با هماهنگی محیط زیست، میراث فرهنگی و منابع 

طبیعی بخشی از جنگل های هیرکانی مازندران ثبت جهانی شد.


